

**FOR IMMEDIATE RELEASE**

**CANADIAN CITIES URGE FEDERAL GOVERNMENT TO ADDRESS SAFETY, MENTAL HEALTH AND ADDICTIONS CRISES IMPACTING DOWNTOWNS**

**(OTTAWA, OCTOBER 8, 2024)** – Today, business leaders from cities across the country are speaking to Parliamentarians in Ottawa about the desperate need to tackle the challenges plaguing small businesses and downtowns. Every level of government has a responsibility to help solve the homelessness, mental health, and addictions crises, as well as public safety on our streets.

The International Downtown Association Canada (IDA Canada), a national coalition, supports organizations representing and serving business districts nationwide. In engaging with downtowns and business districts across Canada, it is clear the top concerns are shared across jurisdictions from coast to coast to coast. Immediate action is required to keep everyone including residents, visitors and businesses safe and ensure downtowns and main streets thrive.

“The Federal government can and should play a larger role in addressing the humanitarian crisis impacting our neighbourhoods,” said Kate Fenske, Chair of IDA Canada. “Main streets and downtowns are the heart of our cities, but they cannot be strong if they continue to face major challenges that make it difficult to attract people, investment and jobs that strengthen Canada’s economy.”

IDA Canada is asking the Federal government to dedicate additional funding to address the addictions, mental health and homelessness crises which are impacting every region of Canada. The government should further consult with the provinces and municipalities to ensure new investments reach intended recipients and align with existing programs.

“We also urge the government to take immediate action on safety and criminal activity, legislating changes on issues affecting every Canadian and local businesses,” added Fenske. “Repeat offenders are major drivers of crime and the bail system is not working to protect Canadians. Confidence in public safety is very low – this issue is too urgent to delay.”

With reforms to legislation like C-48 that address repeat offender crimes as well as crimes of theft from small businesses, the government can help create safe and inclusive spaces in downtowns and main streets nationwide. A systemic review of federal laws on bail and criminal penalties would also be helpful measures to undertake immediately.

-30-

**About:** IDA Canada, a national coalition of the International Downtown Association, represents organizations across the country that manage Canada’s business districts, making them vital places in the nation’s identity and key centres of economic wealth. The goal of IDA Canada is to unite Canada and lay the foundation of the coalition’s Canadian advocacy and research efforts. To learn more about IDA Canada, our members, and our work, click [here](#).

**For media inquiries, please contact:**

Sajjid Lakhani

Manager of Public Relations

[sajjid@impactcanada.com](mailto:sajjid@impactcanada.com) | 778-387-4647

**POUR PUBLICATION IMMÉDIATE**

**LES VILLES CANADIENNES PRESSENT LE GOUVERNEMENT FÉDÉRAL DE S'ATTAQUER AUX CRISES DE LA SÉCURITÉ, DE LA SANTÉ MENTALE ET DE LA TOXICOMANIE QUI TOUCHENT LES CENTRES-VILLES**

**(OTTAWA, LE 8 OCTOBRE 2024)** - Aujourd'hui, des chefs d'entreprise de villes de tout le pays s'adressent aux parlementaires à Ottawa pour leur faire part du besoin désespéré de s'attaquer aux problèmes qui affligent les petites entreprises et les centres-villes. Chaque niveau de gouvernement a la responsabilité d'aider à résoudre les crises de l'itinérance, de la santé mentale et de la toxicomanie, ainsi que de la sécurité publique dans nos rues.

L'*International Downtown Association Canada* (IDA Canada), une coalition nationale, soutient les organisations qui représentent et servent les quartiers d'affaires dans tout le pays. En s'engageant auprès des centres-villes et des quartiers d'affaires à travers le Canada, il est clair que les principales préoccupations sont partagées par toutes les juridictions d'un océan à l'autre. Des mesures immédiates sont nécessaires pour assurer la sécurité de tous, résidents, visiteurs et entreprises, et pour garantir la prospérité des centres-villes et des rues principales.

« Le gouvernement fédéral peut et doit jouer un rôle plus important dans la résolution de la crise humanitaire qui touche nos quartiers », a déclaré Kate Fenske, présidente d'IDA Canada. « Les rues principales et les centres-villes sont le cœur de nos villes, mais ils ne peuvent pas être forts s'ils continuent à faire face à des défis majeurs qui rendent difficile d'attirer les gens, les investissements et les emplois qui renforcent l'économie du Canada. »

IDA Canada demande au gouvernement fédéral de consacrer des fonds supplémentaires pour faire face aux crises de la toxicomanie, de la santé mentale et de l'itinérance qui touchent toutes les régions du Canada. Le gouvernement devrait également consulter les provinces et les municipalités pour s'assurer que les nouveaux investissements atteignent les bénéficiaires prévus et s'alignent sur les programmes existants.

« Nous exhortons également le gouvernement à prendre des mesures immédiates en matière de sécurité et d'activité criminelle, en légiférant sur les questions qui touchent tous les Canadiens et les entreprises locales », a ajouté M. Fenske. « Les récidivistes sont les principaux moteurs de la criminalité et le système de mise en liberté sous caution ne permet pas de protéger les Canadiens. La confiance dans la sécurité publique est très faible - cette question est trop urgente pour être remise à plus tard. »

En réformant des lois comme le projet de loi C-48 pour lutter contre les récidivistes et les vols dans les petites entreprises, le gouvernement peut contribuer à créer des espaces sûrs et inclusifs dans les centres-villes et les rues principales de tout le pays. Un examen systémique des lois fédérales sur la mise en liberté sous caution et les sanctions pénales serait également une mesure utile à prendre immédiatement.

*À propos : IDA Canada, une coalition nationale de l'International Downtown Association, représente des organisations de tout le pays qui gèrent les quartiers d'affaires du Canada, en faisant des lieux vitaux de l'identité de la nation et des centres clés de la richesse économique. L'objectif d'IDA Canada est d'unir le Canada et de jeter les bases des efforts de défense et de recherche de la coalition au Canada. Pour en savoir plus sur l'IDA Canada, ses membres et son travail, cliquez [ici](#).*

Pour les demandes de renseignements des médias, veuillez contacter

Charles Bernard

Directeur des relations publiques

[charles@impactcanada.com](mailto:charles@impactcanada.com) | 819-674-9604